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a r m a n m e l i . i r

 محدودیت پیام رسان ها موقتی است؛ 
برطرف می شود

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: »محدودیت 
پیام رسان های خارجی برداشته می شود«، این 
خبر را عضو شورای عالی فضای مجازی اعلام کرد. 
تقی پور گفت: شورای عالی امنیت ملی به محض اینکه 
احساس کند شرایط به حالت عادی خود برگشته 
است، می تواند در مورد رفع محدودیت پیام رسان های 
خارجی تصمیم بگیرد. وی ادامه داد: محدودیت 

پیام رسان های خارجی موقتی است.
 پاسخ »متا« تیر آخر بود؟

 این اظهارات در شرایطی است که حدود یک 
هفته قبل ایران از  شرکت متا، مالک فیسبوک، 
اینستاگرام و واتساپ می خواهد که نماینده ای به 
ایران بفرستند اما سخنگوی متا گفت: »ما وارد 
مکالمه با مقام های ایران نمی شویم. همچنین 
سرگرم درخواست آنها برای تعیین یک نماینده در 
ایران نخواهیم شد.« او در ادامه به نامه نگاری صورت 
گرفته با زاکربرگ، مدیرعامل متا اشاره کرد و بیان 
داشت:»محتوای نامه ای که ارسال شده، دعوت متا 
به معرفی نماینده خود در ایران بوده است. در این 
نامه به موارد قابل بحثی که بین ما و متا وجود دارد، 
اشاره شده است. به آنها اعلام کرده ایم که ما حتی 
بر اساس اصولی که خود متا دارد، شاهد تخطی های 
اینستاگرام هستیم. در هفته اول بعد از حادثه مهسا 
امینی، هزاران عکس خشونت آمیز در اینستاگرام 
منتشر شد. در همین اینستاگرام تعداد خیلی بالایی 
از صفحات با محتوای ساخت مواد انفجاری وجود 
دارد. طبق آنچه شمارش شده است و در نامه هم به 
آن اشاره شده، بیش از سه میلیون و 500 هزار پست 
با محتواهایی در حوزه های خرید، فروش و آموزش 
استفاده از سلاح و موادمخدر وجود دارد. همچنین 
تعداد صفحه های غیراخلاقی اینستاگرام فارسی به 
حدود 11 میلیون می رسد.« 26 آذر در حالی که از 
اولتیماتوم 10 روزه مرکز ملی فضای مجازی به متا 
برای معرفی نماینده در ایران می گذرد، فیروزآبادی، 
رئیس مرکز ملی فضای مجازی اعلام کرد که عدم 
پاسخ متا به نامه ایران، مقدمه ای برای فیلتر قانونی 
اینستاگرام است. او همچنین باردیگر 10 روز به این 
شرکت فرصت داد تا به خواست ایران جواب مثبت 
دهد. اظهارات تقی زاده اما به مثابه عقب نشینی مرکز 

فضای مجازی از دریافت پاسخ »متا«ست. 
  وزیر: تصمیم گیر نیستم

 »عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در گفت وگو با ایلنا، درباره سرنوشت 
بازگشت اینستاگرام یا عدم بازگشت آن به حالت 
عادی بیان داشت:»بنده دخل و تصرفی در این 
مورد ندارم و تصمیم گیر نیستم. شورای امنیت 
کشور تصمیم گرفته و اگر قراری بر بازگشت باشد، 
آنجا باید تجدیدنظر کند. من حتی عضو شورای 
امنیت کشور هم نیستم.« او درباره اینکه شورای عالی 
فضای مجازی در این خصوص تصمیمی ندارد، ادامه 
داد:»شورای عالی فضای مجازی تصمیمی نگرفته 
است؛ تصمیم با شورای امنیت کشور است و این 
شورا باید تصمیم گیری کند.«  زارع پور طی سه ماه 
گذشته بارها بر عدم نقش خود در فیلتر یا رفع فیلتر 
پلتفرم هایی که در جریانات اخیر مسدود شده اند، 
تأکید کرده است. او برای اولین بار 6 مهر سال جاری 
در حاشیه جلسه هیات دولت اعلام کرد برداشتن 
این محدودیت ها به تشخیص مراجعی است که آن 
را به وزارت ارتباطات ابلاغ کردند. وزیر ارتباطات 
همچنین »تغییر رفتار 2 پلتفرم« را شرط رفع فیلتر 
عنوان کرد. او در مهرماه هم گفته بود: »تلاش هایی 
صورت می گیرد تا استفاده از فیلترشکن ها علاوه 
بر غیرمجازبودن، جرم انگاری هم شود.« پس از 
اظهارات وزیر ارتباطات در خصوص جرم انگاری 
برای استفاده از فیلترشکن ها، بسیاری این موضوع 
را عملی ندانستند؛ چون فیلترینگ اکثریت کاربران 
و کسب وکارها را ناچار به استفاده از انواع ابزارهای 
فیلترشکن کرده است . احد آزادی خواه، نماینده ملایر 
هم اخیرا در این باره گفته است که حتی مسئولان 
هم از فیلترشکن ها استفاده می کنند. او در اوایل 
هفته جاری به »رویداد2۴« گفت: »فیلتر شبکه های 
اجتماعی و سپس استفاده از فیلترشکن  ها، فعلا 
مصداق مجرمانه نیست. بنده این را از دوستان حوزه 
قضائی پرسیدم و آنها گفتند این موضوع به عنوان یک 
مصداق مجرمانه، هنوز تعریف نشده است، اگرچه 
ممنوعیت دارد.« او در ادامه با اشاره به اینکه بسیاری 
از شهروندان از فیلترشکن ها استفاده می کنند، 
افزود: »وقتی یک پلتفرمی را می بندند، باید برای 
استفاده آن، از فیلترشکن بهره برد؛ یعنی ممنوعیت 
عمومی، ولی این رویکرد، به معنی جرم انگاری نیست. 
یک جا هایی به شما می گویند ورود ممنوع، ولی 
معنی اش این نیست که اگر وارد شدید، پلیس باید 
شما را بگیرد و به شکل یک مجرم، شما را راهی زندان 
کند. یکی از حرف های ما این است که اگر واقعا، 
استفاده از این شبکه های اجتماعی فیلترشده ممنوع 
است، مصداق مجرمانه بشود، ولی هنوز استفاده از 
شبکه های اجتماعی فیلترشده در کشور ما، مصداق 
مجرمانه نیست؛ بنابراین خیلی از شهروندان ما 
از آنها استفاده می کنند که از این خیلی ها، برخی 
هم، مسئولان کشور هستند.« نماینده ملایر با 
تاکید بر اینکه استفاده از فیلترشکن در کشور ما 
مصداق مجرمانه نیست، اظهارکرد: »یعنی این  کار 
جرم انگاری نشده است. اگر مصداق مجرمانه شد 
و برایش جرم انگاری کردند، بنده به عنوان یکی از 
مسئولان نظام از فیلترشکن و پلتفرم های مسدودشده 
استفاده نخواهم کرد. در حال حاضر، یک عده از مردم 
از این بستر استفاده می کنند و ما هم می خواهیم 
مخاطب خودمان را از دست ندهیم و تا جایی که برای 

ما میسر باشد، از آن بهره می بریم.«

گــــزارش

نگــــره
 سخنگوی قوه قضائیه:
  نقد را می  پذیریم

تشویش را نه
  برای برگزاری علنی دادگاه  ها 

تلاش می  کنیم
  سخنگوی قوه  قضائیه با اشاره به 
سفر اخیر هیات عالی قضائی به استان 
زنجان اظهارداشت: مساله صلح و 
سازش و رفع موانع تولید مهم است و در 
طی این سفرها مصوباتی در این رابطه 
به تصویب رسید. همچنین در سفر 
اخیر بیش از ۷0 زندانی که شایسته 
برخورداری از ارفاقات قانونی بودند 
به همراه 2 نفر از محکومان قصاص 
نفس با تلاش  های صورت گرفته آزاد 
شدند. مسعود ستایشی در خصوص 
سفر دادستان کل روسیه به تهران گفت: 
در سفر دادستان کل فدراسیون روسیه 
به کشورمان نسبت به انتقال و استرداد 
12 مجرم ایرانی محبوس در روسیه 
تاکید شد که استراد 6 نفر قطعی شده 
است و وضعیت 6 نفر در حال تحقیقات 
است و مقرر شد به محض مراجعت 
دادستان کل فدراسیون روسیه به 
کشورش این افراد تعیین تکلیف شوند. 
وی درباره واکنش قوه قضائیه نسبت 
به کسانی که تشویش اذهان عمومی 
نسبت به اعدامی  ها دارند، افزود: اگر 
دادگاه  های صالح  احکام قطعی  بر 
قوه قضائیه ایران، کسانی بحثی و نقدی 
دارند ما بارها گفتیم نقد منصفانه را 
پذیرا هستیم و اگر اشکالی هم باشد 
مورد توجه قرار می  دهیم. این احکام 
براساس موازین شرعی صادر می  شود. 
اگر نگاهشان تشویش اذهان عمومی 
نسبت به احکام صادره باشد گفته  ایم 
که ظلم به دستگاه قضائی ظلم به قانون 
است و آن را نمی  پذیریم و هر کسی 
بدون استدلال مطالبی را بیان کند و 
باعث ایجاد تشویش اذهان عمومی 
شود آن را نمی  پذیریم. نسبت به افراد 
شاخص دیدید چقدر قوه قضائیه مدارا 
کرد، این افراد واقعا روان مردم را به  هم 
ریختند و نظم جامعه مختل کردند 
که قابل پذیرش نیست. سخنگوی 
دستگاه قضا درباره کمبود دارو و این  که 
رئیس سازمان بازرسی اعلام کرده 
که برای ۴ شرکت دارویی در رابطه با 
کمبود دارو پرونده تشکیل شده است، 
بیان کرد: در حوزه سازمان بازرسی کل 
کشور با کاهش تخصیص ارزترجیحی، 
وزارت بهداشت پیشنهاد افزایش قیمت 
برخی داروها را داده بود و ستاد تنظیم 
بازار با تأخیر این مساله را اجرا کرد. 
تقاضای  بهداشت همچنین  وزارت 
کاهش مالیات را داشت که نهادهای 
مربوطه با تأخیر آن را اجرایی کردند. 
سازمان غذا و دارو با سامانه  های خود 
قابلیت رصد و پیش بینی موجودی  ها را 
دارد و سازمان برنامه و بودجه تکالیفی 
دارد که باید اقداماتی را انجام دهد و 
اشکالات موجود را رفع کنند. برای ۴ 
شرکت دارویی به اتهام اخلال در نظام 
دارویی و گرانفروشی پرونده تشکیل 
شده که تحقیقات در حال انجام و در 
شرف ارسال به مرجع قضائی است. وی 
در رابطه با این  که رئیس قوه قضائیه در 
جلسه   اعلام کرد که فیلم  ها و مستندات 
دادگاه  ها در پیشگیری از پیشداوری  ها 
مؤثر است و آیا بهتر نیست مستندات 
دادگاه به خصوص در رابطه با اغتشاشات 
اخیر، در اختیار مردم قرار گیرد؟ عنوان 
کرد: این نگاه منبعث از اصول قوانین 
اساسی است که در آن مطرح شده که 
دادگاه  ها علنی باشد. بهترین راه تجلی 
عدالت اجرای دقیق قانون است و اگر 
قانون را درست انجام دهیم سربلند 
خواهیم بود اما نسبت به این موضوع 
باید گفت که محدودیت  هایی وجود 
دارد و قوه قضائیه خیلی خویشتندار 
است و توجه به حقوق شهروندی دارد. 
ما تمام تلاش  مان را می  کنیم اقداماتی 
را در راستای برگزاری علنی دادگاه  ها 
انجام دهیم و بخش قابل توجهی از 
در  دادگاه  ها  مستندات  و  فیلم  ها 
رسانه  ملی به نمایش گذاشته می  شود. 
لغو  صحت  خصوص  در  ستایشی 
از  ممنوع الخروجی حمید فرخ  نژاد 
کشور از سوی دستگاه قضائی بیان کرد: 
مسائل مربوط به ممنوع الخروجی  ها 
فرآیندی است و یک شیوه  ای برای 
اجرای دقیق موازین پیش بینی شده در 
این فرآیند طراحی شده است. هر کسی 
هم در این فرآیند مسئولیت خودش را 
دارد. دستگاه قضائی، ضابطان خاص و 
سایر موارد در این فرآیند دیده شدند. 
در خصوص فرد موردنظر به این نکته 
رسیدند که مواضع این فرد در آن مقطع 
نظام  علیه  شده  ممنوع الخروج  که 
نبوده است و این تقاضا داده شد که 
ممنوع الخروجی وی لغو شود که در 6 
آذر ماه ضابط خاص مربوطه تحقیقات 
را در رابطه با روشن شدن ابعاد آن 
چیزی که موجب ممنوع الخروج شده 
را بررسی کرد و رفع ظن کرده و رفع 

ممنوع الخروجی وی شده است. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: مردادماه 
سال گذشته که تنور آرایش و چینش کابینه 
سیزدهم از سوی رئیس جمهور داغ بود جدای از 
برخی وزارتخانه های حساس و کلیدی همچون 
امورخارجه، کشور، اطلاعات و... بخشی از جامعه 
منتظر انتخاب شخصی از سوی رئیس جمهور 
بودند که آشفته بازار ورزش کشور را سروسامان 
دهد و امید را به جامعه ورزش و جوانان بیاورد. 
اما دغدغه تمام چهره های ورزشی مدیران و 
هواداران ورزش  های مختلف مشترک بود اینکه 
چهره ای برای این وزارتخانه معرفی شود که 
سابقه ورزشی داشته و با مشکلات و مسائل حوزه 
ورزش و جوانان آشنایی داشته باشد. از همین رو 
نیز بود که از میان چندین نفر مثل کیومرث 
هاشمی، محمد آخوندی، عبدا... ارجائی، علیرضا 
فارسی و حمید سجادی گزینه آخر انتخاب و به 
مجلس معرفی شد. هر چند که در همان زمان 
رای اعتماد نیز سجادی با رای حداقلی نمایندگان 
ساختمان سئول راه یافت اما این انتظار می رفت 
که وی با وجود اینکه از بدنه ورزش کشور انتخاب 
شده بتواند عملکرد مطلوبی به عنوان متولی 
جامعه ورزش کشور داشته باشد. اما چندی 
بیش نگذشت که مشکلات مختلف در رشته های 
مختلف بروز و ظهور کرد و گریبانگیر وزارت شد 
و شاید مهم ترین آنها در فوتبال بود که با توجه 
به بدهی سرسام آور دو تیم مطرح پایتخت به 
مربیان و بازیکنان خارجی وزارت ورزش به عنوان 
متولی مجبور به تحرکاتی برای تامین این 
مخارج از جاهای دیگری شد. تحولات پیرامون 
فدراسیون ها و عدم ثبات در آنها که مصداق بارز 
آن را می شد در فدراسیون فوتبال دید و انتخابات 
پر حرف و حدیث آن و همچنین عدم توجه به 
زیرساخت های ورزشی و توسعه اماکن ورزشی 
باعث شد تا انتقادات فراوانی به سوی حمید 
سجادی، وزیر ورزش روانه شود. عملکرد پرانتقاد 
و ناامیدکننده تیم ملی فوتبال در رقابت های 
جام جهانی که به قرائت کارشناسان و متخصصان 
امر یکی از بدترین حضورهای ایران در جام جهانی 

را رقم زد نیز در اعتراض به نوع عملکرد و مدیریت 
وزارت ورزش چندان بی تاثیر نبود. چنانکه هنوز 
هم منتقدانی هستند که معتقدند نباید با وجود 
سابقه نه چندان مثبت کارلوس کی روش در 
شکایت و اخذ کلی پول از ایران بازهم سرمایه های 
کشور در اختیار وی قرار داده می شد تا در نهایت 
چنین نتایجی را به دست آوریم. ابهام در به 
سرانجام رسیدن خصوصی سازی باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس، عدم نبود برنامه ای درست 
و هدفمند در حوزه جوانان و حل مشکلات آنها و 
سایه سنگین عملکرد در حوزه ورزش بر حوزه 
جوانان نیز مسائل دیگری بود که باعث شد تا نه 
تنها مدیران ورزشی، هواداران فوتبال، ورزشکاران 
و مدال آوران ملی از نوع عملکرد وزارت ورزش 
گلایه مند باشند، بلکه زمزمه هایی نیز از لزوم 
تغییرات در این مجموعه مطرح شود. با این حال 
آنچه که مسلم است حمید سجادی به عنوان 
چهره ای ورزشی اگر بتواند افراد کارآمدتر و 
شایسته تری که حداقل سابقه مدیریت ورزشی 
داشته باشند را در اختیار داشته باشد و به مساله 
جوانان بیش از گذشته اهمیت دهد می تواند در 
آینده نزدیک عملکرد خوبی از خود نشان دهد 

به شرطی که از ظرفیت های موجود در جامعه 
و مدیران خوش فکر با استعداد در این حوزه ها 
استفاده کند و به مطالبات و مشکلات اهالی 

ورزش نیز توجه لازم را مبذول دارد. 
 کلیدخوردن استیضاح وزیر

 چندی پیش بود که وزیر ورزش در رابطه با 
سوال احمد راستینه در خصوص عدم اجرای 
قانون شرح وظایف و اختیارات وزارت ورزش 
و جوانان به مجلس رفت و با توجه به عدم قانع 
شدن نماینده مذکور کارت زرد دوم خود را 
از مجلس دریافت کرد. چه اینکه پیش از آن 
نیز سجادی سال گذشته کارت زرد دیگری از 
سوی بهارستان نشینان گرفته بود. اما ماجرا به 
همین جا ختم نشد و این روند به جایی رسید که 
در ادامه رویکرد نظارتی مجلس بر وزرای دولت 
این بار نمایندگان قصد استیضاح حمید سجادی 
را داشته باشند. البته گفته می شود پیش از این 
مساله نیز خود وزیر در مجموعه تحت امر خود 
دست به تغییرات و خانه تکانی زده بود که برخی 
این اقدام سجادی را بی ارتباط با مساله استیضاح 
مجلس نمی دانند. با این حال روزگذشته خبر 
رسید که نمایندگان پروژه استیضاح را کلید 

زده اند و امضاهای استیضاح به بیش از 50 امضا 
رسیده و طبق گفته متولیان این استیضاح، 
این امضاها در حال افزایش است. از محورهای 
استیضاح وزیر ورزش می توان به نابسامانی ها 
در فدراسیون های ورزشی و عدم ثبات در 
فدراسیون ها، عدم توجه به توسعه زیرساخت ها 
و اماکن ورزشی در شهرها و استان ها، عدم توجه 
به قهرمانان ملی و حل مشکلات آنها و عدم توجه 
به جوانان و مشکلات آنها و درست اجرانکردن 
قانون جوانی جمعیت اشاره کرد. حال باید دید 
این مساله به کجا خواهد انجامید و مجلس این بار 

با دولت چگونه تعاملی خواهد داشت. 
   بدنه وزارت ورزش، غیرورزشی است

 یک کارشناس عرصه ورزش در ارتباط با 
عملکرد وزارت ورزش و انتقادات به این وزارتخانه 
اظهارداشت: با توجه به سبقه ورزشی و اجتماعی 
آقای سجادی انتظارات زیادی از وزارت ورزش 
می رفت که در سطح بالاتری عمل کند. من 
هم خیلی شنیدم نارضایتی ها زیاد است. بیژن 
ذوالفقارنسب به »آرمان ملی« گفت: آقای سجادی 
قهرمان شایسته کشورمان بوده اما در بدنه وزارت 
ورزش 90 درصد معاونان وی غیرورزشی هستند 
و به نظر نمی رسد که حتی در دبیرستان نیز 
اینها ورزش نکرده اند و این خیلی برای وزارت 
ورزش باورنکردنی است که یک مجموعه که 
ورزش کشور را باید اداره کند آگاهی های لازم 
را از جامعه ورزش نداشته باشند. وی افزود: در 
کشورهای بسیار عقب افتاده در دنیا نیز نمی بینیم 
که بدنه وزارت ورزش شان، غیرورزشی باشد. این 
مربی اسبق فوتبال بیان کرد: ما با بسیاری از 
چهره های ورزشی و کارشناسان در ارتباطیم 
و همه منتظر بودند که یک شوکی به آقای 
سجادی در این زمینه وارد شود و مدیران ورزشی 
لایقی که در کشور هستند به کار گرفته شوند. 
ذوالفقارنسب در خصوص احتمال استیضاح وزیر 
ورزش تصریح کرد:  من معتقدم حل مشکلات با 
تغییرات از سوی شخص وزیر ممکن خواهد بود. 

سجادی باید بماند و تغییرات را خود انجام دهد.

طرح ابطال ویزای فرزندان مقامات ایران در آمریکا

 روزی روزگاری آمریکا  
       فرزندان کدام مقامات در آمریکا بوده و هستند؟

  آرمان ملی– مطهره شفیعی: چندی قبل رئیس اداره 
عملیات زمینی سپاه در یک برنامه تلویزیونی از زندگی »۴ هزار« 
نفر از فرزندان مقامات جمهوری اسلامی در خارج از کشور خبر 
داد و گفت: »امروز نزدیک به ۴ هزار فرزند برخی از مسئولان در 
آمریکا، اروپا و کانادا زندگی می  کنند.« یا هاجر چنارانی، عضو 
فراکسیون بانوان مجلس در جریان جلسه بررسی صلاحیت 
زاهدی وفا، وزیر پیشنهادی کار گفته بود: »با این حال انقلاب ما، 
انقلاب مستعضعفان و محرومان است لذا قرار نبود بعداز ۴٣ سال 
اینگونه تصمیم بگیریم ضمن اینکه آقای رئیسی گفته بود هر کس 
فرزندش تابعیت خارج داشته باشد خودش هم باید برود پس ما 
منتظر اجرای آن هستیم در حالی که فرزند 5هزار و ۴00 و اندی از 

مسئولان در خارج از کشور هستند.«
   ایرانیان دیپورت می  شوند؟

 اما ظاهرا این حضورها به  ویژه در آمریکا دوام ندارد. یک مقام 
سابق آمریکایی گفت که وزارت امورخارجه سوابق سفر مقامات 
ایرانی و بستگان آنها را که با ویزای موقت یا دائم به ایالات متحده 
سفر می  کنند، نگهداری می  کند. انتخاب نوشت: » این طرح 
به رهبری نمایندگان جو ویلسون )رئیس کالیفرنیا(، جاش 
گاتهایمر  )D- N. J.(، کلودیا تنی )R- N. Y.( و ویسنته گونزالس 
)D- Texas( پیش می  رود. این طرح در صورت تصویب به وزیر 
امور خارجه آمریکا دستور می  دهد تا بررسی کند که آیا گروه 
گسترده  ای از مقامات ایرانی در این کشور حضور دارند یا خیر. 
طبق متن طرح، هرگونه روادید صادر شده برای خانواده این افراد 
قانون باید باطل شود. واشنگتن قبلا اقدام به محدودکردن ویزا 
برای مقامات بلندپایه ایران کرده است. سخنگوی وزارت امور 
خارجه به المانیتور  بیان کرد: دستور سال 2019 دونالد ترامپ، 
رئیس  جمهور سابق آمریکا مبنی بر ممنوعیت ورود مقامات ارشد 
دولت ایران و خانواده  های آنها همچنان به قوت خود باقی است.«

   سابقه مخالفت با حضور ایرانیان
 اسفندسال 95 بود که دونالد ترامپ، رئیس  جمهور وقت آمریکا، 
فرمان اجرایی جدیدی را امضا کرد که براساس آن اتباع شش 

کشور به طور موقت از ورود به خاک ایالات متحده منع شدند. 
براساس فرمان جدید، ورود اتباع کشورهای ایران، سودان، لیبی، 
سوریه  و سومالی به خاک آمریکا به مدت 90 روز ممنوع شده 
بودند. سال 9۷ هم خبری با عنوان »اخراج آقازاده  ها از آمریکا« 
توسط یکی از سایت  های داخلی منتشر شد. در این خبر آمده 
بود »استیون منوچین، رئیس)وزیر( خزانه داری آمریکا گفت: 
5هزار و ۴٣2نفر از فرزندان مسئولان ایران در آمریکا حضور 
دارند که جز املاک   ودارایی شخصی میلیون ها دلار در حساب 
این نفرات وجود دارد و به  دلیل امضانکردن FATF# این مبالغ را 
توقیف می  کنیم.« که برخی این خبر را به اخراج آقازاده  های ایرانی 
از آمریکا تعبیر کردند که اشتباه بود اما در سال 98 خبرآنلاین 
نوشت: جدیدترین تحریم اعمال شده از سوی آمریکا علیه ایران 
که ترامپ پس از سخنرانی رئیس  جمهور ایران در مجمع عمومی 
سازمان ملل اعمال کرد، قانون ممنوعیت ورود و مهاجرت مقامات 
ایرانی و خانواده  های  شان به آمریکا بود. این قانون ممنوعیت که 
متن آن در ۴ صفحه منتشر شده اما در همان بخش  های ابتدایی 
مشخص کرده عطف به گذشته نمی  شود و همه آنهایی که 
پیش از این گرین کارت دارند از چنین قانونی مستثنی شده  اند.

آمریکا در شرایطی چنین قانونی را گذاشت که در سال  های اخیر 
کمپین  هایی چون »فرزندت کجاست؟ّ« در داخل ایران به راه افتاده 
است و همچنین سال  هاست مسئولان به دلیل قانون منع فعالیت 
تابعیت دوگانه، اصلا نمی  توانند به دنبال گرفتن هر نوع تابعیت 
یا اقامت ثالث باشند. البته همواره بحث  هایی درباره تحصیل یا 
زندگی جمعی از فرزندان مسئولان در خارج از کشور وجود داشته 
که این قانون شامل آنها نمی  شود!« در همان سال 98 بود که برخی 
از تصویب طرحی در ایران مبنی بر ممنوعیت تحصیل فرزندان 
مسئولان در خارج کشور تاکید داشتند. حجت  الاسلام حسن 
نوروزی، سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس اظهارکرد: 
»بنده معتقدم که تحت هیچ شرایطی نباید فرزندان مسئولان نظام 
در کشورهای امپریالیستی به  ویژه آمریکا، انگلیس و کانادا تحصیل 
و یا زندگی کنند چراکه مسئولان این کشورها با جمهوری اسلامی 

در عناد هستند.« اما این طرح به بایگانی سپرده شد.
   آقازادگان در آمریکا

  اما فرزندان کدامیک از مسئولان در آمریکا بوده یا هستند؟ 
مهدی خزعلی چندی پیش گفته بود: »نه تنها پسر کبری خانم؛ 
حتی خواهرزاده دیگرم، یعنی دختر ایشان نیز سال  هاست که در 
آمریکا زندگی می  کند.« منظور او فرزندان کبری خزعلی، نماینده 
شورای عالی انقلاب فرهنگی است که چندی پیش حضور فرزندان 
او و پسر خواهرش در آمریکا و کانادا خبرساز شد، البته ظاهرا 
پسر معاون زنان ریاست جمهوری از کانادا بازگشت اما خبری از 
بازگشت دختر و پسر کبری خزعلی نیست. معصومه ابتکار، رئیس 
سابق سازمان محیط  زیست دو پسر دارد که یکی از آ نها اکنون در 
آمریکاست. معصومه ابتکار در یک مصاحبه تلویزیونی اعلام کرده 
بود: »پسرم در آمریکا درس می  خواند و ادامه تحصیل می  دهد. 
خودش و همسرش تا فوق لیسانس اینجا بودند اما رشته  ای که 
می  خواستند ادامه دهند )مدیریت و راهبری سازمانی( در ایران 
نبود. به هر حال انتخاب افراد مبتنی بر تشخیص خودشان است 
و تابع نظر والدینشان نیستند.« البته پسر ابتکار پس از پایان 
تحصیلاتش بازگشت. پسر محمدجواد ظریف، وزیر امورخارجه 
ایران هم طبق ادعای برخی رسانه  ها چند سالی در آمریکا زندگی 
کرده است. مهدی ظریف مدتی در شرکت وریزون آمریکا مشغول 
به کار بوده و اکنون در ایران زندگی می  کند، البته یک رسانه 
آمریکایی ادعا کرده است که مهدی ظریف در آمریکا به صورت 
پیمانکاری با این شرکت مشغول به کار بوده است. چندی قبل 
واشنگتن  تایمز هم در گزارشی با اشاره به اظهارات علی لاریجانی 
رئیس مجلس سابق ایران که آمریکا را بزرگ  ترین تهدید برای 
همه جهان خوانده بود، مدعی شد: »این اظهارات در حالی مطرح 
شده که دختر علی لاریجانی یعنی فاطمه اردشیر لاریجانی 
در اوهایو اولین سال دوره رزیدنسی پزشکی خود را در امنیت 
کامل می  گذراند. او در دانشگاه پزشکی کلولند که یکی از بهترین 
دانشکده  های پزشکی جهان بر اساس رنکینگ دانشگاهی است، 

تحصیل می  کند.«

»آرمان ملی« احتمال استیضاح وزیر ورزش را بررسی می کند: 

    50 امضا برای استیضاح؛ سجادی زیرتیغ؟
    بیژن ذوالفقارنسب در گفت وگو با »آرمان ملی«:سجادی باید در معاونان خود تغییراتی اعمال کند
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 به گرانی و اعتیاد
حساسیت نشان بدهیم 

    

  هدف 2030 
جلوگیری از حضور 

روحانیون در مدارس
   آیت ا... علم الهدی، نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی 
بودند،   20٣0 به دنبال اجرای سند  گفت: کسانی که 
می خواستند جلوی حضور و نفوذ روحانیت در مدارس 
را بگیرند و فضایی که در اغتشاشات پیدا شد، محصول 
حرکت های گذشته بود. با این حال، حقیقت این است که 
حوزه های علمیه باید در مقام مدیریت فضا به میدان بیایند 
و هرچه که باشد، دست از امر تبلیغی و فعالیت فرهنگی 
برندارند، اما در همین جریان باید آگاه بود که این فعالیت 

تبلیغی، اصول و جزئیاتی دارد که باید به آن توجه شود.

  حجت الاسلام سیدرضا اکرمی، عضو جامعه روحانیت 
مبارز می گوید: »این درست نیست که همه کارها را به طور 
ضربتی جلو ببریم و با دستور نظرمان را به دیگران القاء کنیم. 
مثلا درباره حجاب اول باید با حوصله احکام حجاب را توضیح 
می دادیم و بعد از امر به معروف، نهی از منکر می کردیم و 
همچنین سیستم تشویق و تنبیه را در رفتارمان اعمال کنیم. 
باید در کنار اینکه درباره حجاب حساسیت زیادی نشان 
می دهیم، به اعتیاد، به گرانی، به بالارفتن سن ازدواج هم 

حساسیت نشان بدهیم.« 

   حسین جلالی، نماینده مجلس در مصاحبه ای درباره 
جلسات 15 روزه ای که برای اجرای قانون حجاب و عفاف 
برگزارشده اظهارنظر کرد. وی گفت: قانون حجاب و 
عفاف سر جای خودش است، ولی پیش بینی بر این است 
که وضع بهتر از گذشته اجرا و فضای سلامت جامعه بهتر 
از گذشته خواهد شد. هیچ گونه مواجهه فیزیکی در این 
طرح وجود ندارد و تقابلی صورت نمی گیرد. تذکر شفاهی 

هم داده نمی شود. 

  برخورد فیزیکی 
در طرح حجاب نیست 

 


